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‘Onze eerste stap was het inventariseren van al het onder-

zoek van de afgelopen jaren waarin energieverbruik een 

rol speelde. Wij gaan daarna dát onderzoek laten uitvoe-

ren dat nodig is om de waterschappen hun doelstelling te 

laten halen. Goed contact met de waterschappen hierover 

is natuurlijk onontbeerlijk. SenterNovem faciliteert het 

hele proces,’ zegt Cora Uijterlinde. 

SenterNovem - het agentschap voor duurzaamheid en 

innovatie van het ministerie van EZ - ondersteunt al vijf-

tien jaar industrieën en bedrijven bij het halen van meer-

jarenafspraken over energie-efficiency met de overheid. 

‘Wij fungeren als aanjager en proberen partijen bij de les 

te houden. We willen elke vier jaar een energie-efficien-

cyplan zien van de waterschappen en vragen jaarlijks de 

monitoringresultaten op,’ zegt Marcel Hutjens, relatie-

beheerder bij SenterNovem. De zuiveringsbranche wordt 

daarnaast geacht zelf drie keer per jaar een bedrijvendag 

te houden om ideeën bij elkaar op te doen en resultaten 

uit te wisselen. Hutjens: ‘De eerste twee bedrijvendagen 

zijn geweest. De opkomst was goed. Op de tweede bijeen-

komst is de hele middag gewijd aan biogas. De ervaring 

leert dat je op dergelijke dagen leuke en interessante 

zaken moet toevoegen. Dan worden waterschappen niet 

alleen met de verplichtingen van de MJA geconfronteerd, 

maar ook met de voordelen ervan, zoals kennisuitwisse-

ling.’

VAST Onderdeel

Om de MJA goed tussen de oren te krijgen bij de water-

schappen heeft elk schap nu een MJA-coördinator. ‘Die 

moet ervoor zorgen dat binnen een waterschap de doel-

stelling wordt gehaald. Daarvoor is samenwerken met 

onder anderen de subsidiecoördinator noodzakelijk. Elk 

waterschap stelt een eigen energie-efficiencyplan op, met 

daarin de maatregelen die het waterschap de komende 

vier jaar gaat uitvoeren om de twee procent efficiency-

verbetering per jaar te kunnen halen. Energie-efficiency 

moet een vast onderdeel worden van elk nieuw water-

schapsplan.’ Het implementeren van nieuwe technieken 

die efficiënter met energie omgaan, gaat niet vanzelf, 

voorspelt Hutjens. ‘Nieuwe kennis en technieken berei-

ken niet vanzelf de doelgroep. Zelfs goedbezochte bedrij-

vendagen zijn geen garantie dat noviteiten daadwerkelijk 

hun weg vinden naar gebruikers, weet ik uit ervaring. 

Daar ligt een flinke uitdaging. Samen met WaterNetwerk 

en STOWA ontwikkelen we bijvoorbeeld een kenniskalen-

der om al onze symposia en dergelijke goed te plannen. 

WATerbeheerderS, SenTernOVem en S TOWA SlAAn hAnden ineen :

zuiVeringSbrAnche gAAT uiTdAging 
energie-eFFiciency AAn
de Vereniging van zuiveringbeheerders, Senternovem en STOWA werken sinds juli 2008 samen om te zorgen dat de 

waterschappen in 2020 dertig procent efficiënter met energie omgaan dan in 2005. ‘het is een uitdagende opgave die 

een goed samenspel tussen de partijen vergt. We overleggen regelmatig om alle benodigde inspanningen op elkaar af 

te stemmen en te kijken aan welk flankerend onderzoek behoefte is,’ aldus cora uijterlinde. cora is projectcoördinator 

Afvalwatersystemen bij STOWA.
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Zo weten we in elk geval zeker dat we elkaar niet voor de 

voeten lopen en elkaar aanvullen.’

reSulTAATSVerpl ichT ing

Peter Knaapen, afdelingshoofd Bedrijfsvoering Zuiveren 

bij het Hoogheemraadschap van Rijnland en vertegen-

woordiger van de Vereniging van Zuiveringbeheerders, 

stelt dat de meerjarenafspraken niet ‘zomaar’ een vanzelf-

sprekende factor in de waterschapsorganisaties vormen: 

‘We staan nu op het punt om binnen de waterschappen 

het verhaal van energie-efficiency breed neer te zetten. 

Ik zie de meerjarenafspraken niet als een vrijblijvende 

inspanningsverplichting, maar als een resultaatsverplich-

ting. Er zijn veel mogelijkheden, zeker als een toets op 

energie-efficiency een normaal onderdeel wordt bij alles 

wat we doen.’

De uitdaging om energie-efficiënter te gaan werken 

begon in de zuiveringsbranche in 2007. Uit de bedrijfs-

vergelijking zuiveringsbeheer 2006 bleek dat er tussen 

zuiveringsinstallaties grote verschillen waren in ener-

gieverbruik en -efficiency. Bovendien bleek het gemid-

delde energieverbruik van jaar tot jaar te blijven stijgen. 

‘Toen kwam het besef dat we binnen onze branche veel 

beter met energie moeten omgaan. Dat leidde in juli vorig 

jaar tot het tekenen van de meerjarenafspraken,’ vertelt 

Knaapen.

energiezuinige beluchT ing

STOWA ontwikkelt en verzamelt kennis om waterbeheer-

ders te helpen bij het behalen van de energie-doelstel-

lingen. In het project ‘Regeling energiezuinige beluch-

ting’ laat STOWA bijvoorbeeld een portofolio maken met 

beschrijvingen van beluchtingssystemen en -regelingen 

van zuiveringsinstallaties met een laag specifiek energie-

verbruik. Het gaat om veertien rwzi’s die zijn geselecteerd 

op basis van de bedrijfsvergelijking zuiveringsbeheer 

2006. Ook wordt een handreiking opgesteld voor het uit-

voeren van zuurstofinbrengmetingen van beluchtingssys- 

temen. Hierbij wordt de mate bepaald waarin een beluch-

tingssysteem in staat is zuurstof over te dragen naar de 

waterfase. Dergelijke metingen zijn van belang om de 

beluchting te optimaliseren en het energiegebruik te ver-

minderen. 

In het project ‘GWRC Energy Compendium’ stellen leden 

van de Global Water Research Coalition, waaronder 

STOWA, een overzicht samen van best practices voor een 

energie-efficiënte waterketen. Het kan gaan om energie-

zuinige technieken en technologieën, maar ook om het 

terugwinnen en opwekken van energie. 

energieVre TerS

Peter Knaapen van het Hoogheemraadschap van Rijnland 

ziet voor het halen van de energiedoelstellingen voor-

al kansen bij herinvesteringen in bestaande zuiverings-

installaties. ‘Bij een renovatie of capaciteitsuitbreiding 

moet toch al flink worden geïnvesteerd. We bekijken de 

hele keten van de waterzuivering en daarin zitten een 

paar bekende ‘energievreters’. Daarbij kun je denken aan 

de beluchting van afvalwater en het ontwateren, trans-

porteren en verbranden van slib. In de oude situatie zou-

den we gewoon vernieuwen of uitbreiden. Nu leggen we 

er een doelstelling van dertig procent energiewinst bij. 

Dan móet je wel gaan nadenken hoe je dat anders en beter 

kunt aanpakken.’

heT K Abine T heeF T in he T K Ader 

VAn Te behAlen Kl imAATdOel-

S Tell ingen de nOTA ‘ SchOOn en 

zuinig ’  OpgeS Teld. AlS ui T VlOei-

Sel hierVAn z i jn me T VerSchil-

lende brAncheS in de mAAT-

SchAppi j AKKOOrden geSlOTen. 

de inVulling hierVAn me T de 

induSTr ie VOnd plAATS dOOr me T 

een AAnTAl Sec TOren meerjAren-

AFSprAKen (mjA) Te mAKen. in 

April 2008 z i jn OOK AFSprAKen 

gemAAK T me T de WATerzuiVe-

r ingSbrAnche . de dOelS Tell in-

gen VAn ‘ SchOOn en zuinig ’  z i jn : 

in 2020 mOe T de cO2-ui T S TOOT me T 

derT ig prOcenT z i jn Verminderd 

Ten Opz ichTe VAn 1990. VAn he T 

TOTAle energieVerbruiK mOe T 

T WinT ig prOcenT in 2020 duur-

zAAm z i jn OpgeWeK T. en VOOr 

de induSTr ie - WAArTOe OOK de 

WATerSchAppen WOrden gereKend 

- geldT een jAArli jK Se energie-

eFF ic iency Verbe Ter ing VAn T Wee 

prOcenT TuSSen 2005 en 2020. 

he T gAAT hierbi j nie T per deF ini-

T ie Om energiebeSpAring. he T i S 

VOOrAl bedOeld Om de gebruiK Te 

energie eFF ic iënTer in Te ze T-

Ten. WAAr mOgel i jK WOrdT in de 

zuiVer ingSKe Ten Wel geprObeerd 

energie Te beSpAren. mAAr he T 

TOTAle energieVerbruiK zAl TOT 

2020 Well ichT S T i jgen, bi jVOOr-

beeld OmdAT er meer energie 

nOdig i S Om (nOg) be Ter Te zui-

Veren. 

meerjArenAFSprAKen OVer energie-eFFiciencyVerbeTering
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Het is zeker niet zo dat de zuiveringsbranche de afgelo-

pen jaren helemaal geen oog had voor nieuwe ontwikke-

lingen en innovaties die leiden tot efficiënter energiever-

bruik. ‘Binnen Rijnland zijn bijvoorbeeld al verschillende 

projecten gerealiseerd,’ legt Knaapen uit. ‘Ons nieuwe 

laboratorium in Leiden wordt verwarmd met restwarmte 

van de nabijgelegen zuiveringsinstallatie. Met het biogas 

van die zuivering verwarmen we bovendien een nabij-

gelegen zwembad. We doen een proef met het opwerken 

van biogas uit de slibvergister tot autobrandstof. We laten 

daarmee enkele dienstauto’s rijden. We overleggen met de 

beheerder van een stortplaats bij de zuiveringsinstallatie 

in Rijsenhout om het vrijkomende gas van een composte-

ringsinstallatie te gebruiken om slib te drogen. Kortom: 

we doen al van alles, maar er kan nog veel meer.’

Tot slot: Knaapen verwacht dat door de meerjarenafspra-

ken ook toeleveranciers van zuiveringsinstallatie geprik-

keld worden nieuwe technieken te bedenken. ‘Je kunt slib 

bijvoorbeeld ontwateren door een zeefbandpers of met een 

centrifuge. Een centrifuge verbruikt meer energie. Als zui-

veringsbeheerders om die reden geneigd zijn vaker persen 

in te zetten, zal de fabrikant van centrifuges zich uitge-

daagd zien om die energiezuiniger te maken. Zo kunnen 

de meerjarenafspraken ook innovaties stimuleren.’
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exOTiSche riVierKreeFTen bedreigen 
behAlen KrW-dOelSTellingen 

in het verleden zijn, al dan niet opzet-

telijk, uitheemse rivierkreeften in het 

oppervlaktewater terechtgekomen. 

Sommige van deze kreeften hebben 

een nadelige invloed op het water-

systeem en de planten en dieren die 

erin voorkomen. zo wordt de geknob-

belde Amerikaanse rivierkreeft sinds 

2004 in nederland aangetroffen. deze 

soort breidt zich snel uit, eet water-

planten en visseneitjes, ondergraaft 

oevers en kaden én zorgt voor vertroe-

beling van het water. het is daarom 

zeer waarschijnlijk dat hij het berei-

ken van de KrW-doelen in gevaar 

brengt.

In het project ‘Amerikaanse rivier-

kreeft in het veenweidegebied’ wordt 

kennis verzameld over de gevolgen 

van de al dan niet opzettelijke intro-

ductie van uitheemse rivierkreef-

ten. Ook brengen de onderzoekers 

mogelijke maatregelen in beeld om 

de gevolgen op te heffen, of te mini-

maliseren. Het Hoogheemraadschap 

Stichtse Rijnlanden is opdrachtgever 

van dit onderzoek, dat een bijdrage 

krijgt uit het KRW-Innovatieprogram-

ma. STOWA draagt ook financieel bij 

en levert mensuren. Andere betrok-

ken partijen zijn het Hoogheem-

raadschap Amstel, Gooi en Vecht, 

de gemeente Woerden, Sportvisserij 

Nederland en Waterschap Rivieren-

land.
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